
Pět let PER4MANCE
V dubnu oslavila brněnská společnost PER4MANCE pět let své existence. Stěžejní oblastí působení 

společnosti jsou projekty administrace rozsáhlých informačních systémů s využitím produktů partnerské 
firmy Computer Associates. Tyto softwarové nástroje používají pro zvýšení spolehlivosti a bezpečnosti svých 
informačních systémů takové společnosti, jako jsou Komerční banka, Komise pro cenné papíry, Pražská 
Energetika, RadioMobil, Severočeská energetika, AGA Gas nebo pivovar Starobrno. 

Společnost PER4MANCE je od svého založení významným partnerem firmy Oracle Czech. Většina 
projektů, které byly realizovány během pětiletého působení, jsou založeny na využití databázových systémů 
Oraclu. Součástí projektů jsou i profesionální služby technické podpory a specializovaná školení. 
PER4MANCE má také pevné zázemí ve vývoji vlastních aplikací na základě specifických požadavků svých 
zákazníků. Jednou z nich je informační systém S.O.S., který používá Územní středisko záchranné služby 
v Brně. Mimo jiné i na základě této reference byla společnost PER4MANCE vybrána pro spolupráci s 
akciovou společností Povodí Moravy, pro kterou vyvinula a implementovala systém zajišťující okamžité 
informace o veškerých stavech a objektech v rámci toku řeky Moravy.

PER4MANCE

Tentokrát čajovna
Společnost MacTrand otevřela v Praze novu prodejnu počítačů a počítačových doplňků zaměřenou na 

platformu Apple. V prodejně jsou připraveni nabídnout i zajímavé informace a zájemcům poradit nebo je jen 
nechají seznámit se s technikou. Tato prodejna by se měla stát i místem setkávání příznivců této platformy. 
V části prodejny funguje také internetová čajovna, kde lze na počítačích iMac surfovat po internetu, a přitom 
popíjet čaj.

Za pár hodin totální kolaps
ILOVEYOU! Tato slůvka si v květnu – měsíci lásky – šeptalo mnoho milenců či sobě blízkých lidí. Ale ti, 

kteří potřebují internet, používali dne 4. května 2000 kolem jedenácté hodiny ranní mnohem obhroublejších 
výrazů. V tuto dobu totiž zaútočil nový virus, který se tvářil tak, jako že vás někdo má opravdu rád... 

E-mail nabádající k tomu, aby si uživatel přečetl přiloženou zprávu, vypadal neodbytně. Ale stačilo jen 
poklepat na soubor s příponou VBS (Visual Basic Script) – a už to jelo. Na všechny adresy ve sdíleném 
síťovém adresáři a na všechny adresy z vašeho osobního adresáře okamžitě odešly “emajly” se stejnou 
přílohou. To by nebylo nic tak nového, tohle uměla i Mellisa, která útočila loni. Ovšem ta neovládala to, co 
uměl nás “dnešní favorit” – totiž škodit. Během několika hodin byly paralyzovány sítě v celé Evropě a později
i v Americe (oni si ještě pěkně chrupkali, když my už jsme zápasili s tímto virem). V Anglii například vyřadil 
odhadem asi 10 % sítí, mimo jiné například síť telekomunikačního gigantu Vodafone. U nás si vůbec 
nedovolím odhadnout, kolik sítí postávalo a neumožňovalo tak svým uživatelům tvůrčí práci (ale zase jsme 
vylezli ze svých kanceláří a sešli se na chodbách, abychom mohli obdivovat, jak se nám některé kolegyně na
slunci pěkně opálily...).

Ale zpět k viru – ten tvrdě napadal soubory s příponou MP3, JPG, VBS, Java scripty i další soubory a 
vymazal jejich obsah. Pak změnil příponu souboru na VBS a do těla takto upraveného souboru nakopíroval 
sám svůj obsah – tedy skript v jazyce Visual Basic. Asi vám pálí to, že nejvíce (nebo jedině?) byli postiženi 
uživatelé Windows a Outlooku. A co bylo ještě hrůznější? Virus zablokoval sítě po celém světě během 
několika málo hodin – Melissa na to loni potřebovala, tuším, tři dny. Bylo to jak lavina.

Ale co mne potěšilo? Například u nás ve vydavatelství virus zaútočil v 11.08 a ve 12.00 hodin už naši 
specialisté z firem AEC, Alwil Software i Grisoft nabízeli na svých stránkách řešení proti nepříjemnému 
společníku – detektory viru, a dokonce i programy pro jeho deaktivaci. V 12.30 už na Wild Listu, což je 
server, na kterém se shromažďují informace o virech, už visela řešení našich firem. Američané mohli klidně 
vstát a použít je k léčení. Nicméně – celá věc jen dokazuje jedno: nevážíme si svých dat a klidně (a mnohdy 
hloupě) otevíráme e-maily a jejich přílohy a bez rozmýšlení spouštíme

programy, které nám mohou škodit.
Pokud se chcete dozvědět více o bezpečnosti, ochraně dat a léčbě antivirových situací, určitě si 

nenechte ujít seminář, který pořádáme společně s firmou AEC. Zde budou přednášet světoví špičkoví 
odborníci na téma “ochrana dat”. Seminář se jmenuje Security 2000 a koná se 1. a 2. června v Kulturním 
domě na Vinohradech. Ostatně korespondenční lístky byly v Chipu 4/00 a 5/00. Přihlaste se. Data jsou 
drahá, a pokud o ně přijdete, ještě se vám jejich ztráta mnohonásobně prodraží...

Milan Loucký

Centrum pro Active Directory 
Microsoft Solutions Centre@HP (MSC@HP), společné centrum společností Hewlett-Packard a

Microsoft, přichází po uvedení MS Windows 2000 s aktivitou “Centrum pro Active Directory”. Velkým 
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organizacím u nás nabízí pomoc s přípravou a ověřením svých scénářů přechodu na nové technologie. Je 
možné si zde naživo ověřit scénáře přechodu na Windows 2000, Active Directory a technologie HP 
připravené podle požadavků prostředí své organizace. Je vybaveno posledními technologiemi a know-how 
obou společností a přímo napojeno na další centra po celém světě. Aktuální informace o probíhajících 
aktivitách centra naleznete na adrese www.mshp.cz.

Hewlett-Packard, Microsoft

Lepší péče o zákazníky
Společnost Abacus Computer se od 1. dubna 2000 stala členem Microsoft System Builder Programu a 

získala statut Microsoft System Builder Member 2000. Cílem Microsoft System Builder Programu je zaštítit 
vybrané společnosti, které zajišťují spolu se svými autorizovanými prodejci podporu koncovým zákazníkům 
při koupi nových počítačů s předinstalovanými produkty Microsoftu. Zároveň tento program poskytuje 
podporu všem firmám, které montují a prodávají počítače a nakupují legální Microsoft OEM produkty od 
Microsoft OEM distributorů. 

Více na: www.microsoft.com/cze/oem/pc/.    

Malonákladové tiskové systémy Minolta 
V Chipu 4/00 jsme otiskli článek s názvem Papír z nul a jedniček, který pojednával o digitálních 

kancelářských systémech společnosti Minolta. Pakliže neunikl vaší pozornosti, máme pro vás jeho doplnění 
a upřesnění. Nejedná se o bezpapírové řešení, jak bylo možné z titulku pochopit, nýbrž o systém pro 
malonákladový tisk do formátu A3+, který se samozřejmě bez papíru neobejde.

Digitální kancelářské systémy Minolta jsou určeny pro kancelářskou tvorbu barevných dokumentů bez 
nutnosti obsluhy profesně specializovaným pracovníkem, určené k malonákladovému barevnému tisku do 
formátu velikosti A3+. Tyto systémy umožňují fotografování, skenování, přípravu dokumentů na PC či 
Macintoshi a jejich následný tisk. Součástí systémů je i možná archivace fotografií, pořízených digitálním 
fotoaparátem či naskenovaných filmovým skenerem. Jsou koncipovány v    šesti základních sestavách 
navržených tak, aby co nejlépe splňovaly požadavky určitého segmentu uživatelů, s pěti z nich jste měli 
možnost se seznámit ve výše uvedeném článku. Architektura jednotlivých sestav je otevřená a umožňuje 
jednotlivé sestavy doplňovat o individuálně definovaná zařízení a software. Na základě konkrétních 
požadavků uživatele lze specifikovat i tzv. individuální sestavu.

Části celého řetězce zpracování dokumentů se provádí digitální technologií, výstupní část systému tvoří
v nižších sestavách digitální laserové barevné tiskárny Minolta do formátu A4, v profesionálních sestavách 
pak high-end laserová tiskárna CF 911P nebo kopírka CF 910 s ripem s vysokou kvalitou tisku 
porovnatelnou s ofsetem, které potisknou plně pokrytou plochu A3. 
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Intentia + OR = NextGen
Spolupráce mezi konkurenty může být přínosná, zejména mohou-li si tito konkurenti dobře vymezit 

oblasti kompetencí. Tento případ zřejmě nastal u aliance NextGen, kterou uzavřely společnosti Intentia CZ a 
OR-CZ, jíž obě dodávají ERP systémy (obecné řídicí podnikové systémy). Intentia dodává svůj ERP systém 
Movex tradičně na platformě AS-400, zatímco OR-CZ má letité zkušenosti s unixovými a NT systémy a 
dlouholeté kontakty s pěknou řádkou místních zákazníků. Oboustranný přínos vyplyne z toho, že OR vloží 
do aliance své lokální know-how, bude lokalizovat nejnovější verzi systému Movex NextGen a převede jej na
unixovou a NT platformu. Intentia kromě vlastního systému NextGen poskytne své mezinárodní zkušenosti s 
“velkými” zákazníky a také poznatky o pro implementace ERP velmi perspektivním prostředí internetu a 
elektronickém obchodování, které je ve Skandinávii (Intentia je švédská společnost) velmi rozšířené a 
užívané na vysoké úrovni. 
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Ulehčete si práci s počítačem
Na veletrhu Svět knihy (11. 5. - 14. 5.) představilo naše vydavatelství sadu šesti samostatných 

laminovaných karet, určených pro všechny uživatele počítačů. Jednotlivé karty jsou zaměřeny vždy na jeden 
program a přehledným způsobem vysvětlují jeho funkce a vlastnosti. Karty jsou rozkládací, pro snazší 
orientaci barevně odlišeny, laminovány a uzpůsobeny pro rychlou a efektivní práci s počítačem. V sadě 
najdete Windows 98, MS Word 97, MS Excel 97, MS PowerPoint 97, MS Outlook 97 a bonusovou kartu se 
slovníkem klávesových zkratek. Více na www.vogel.cz, případné dotazy je možno směrovat na 
mailto:marketing@vogel.cz.

Vogel Publishing, s. r. o.

FAMU dva tisíce – ve znamení nových médií
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V pražském divadle Archa proběhla koncem dubna přehlídka velmi zajímavých filmových počinů 
mladých tvůrců – filmový festival FAMU dva tisíce. Na stránkách Chipu se ovšem budeme spíše věnovat 
doprovodným akcím festivalu. Internet a film – tato média se začínají stále častěji propojovat i doplňovat a 
nejinak tomu bylo i zde. Na internetu běžel přímý přenos z promítacích sálů, program festivalu byl dostupný 
on-line, nebyla opomenuta ani originální interaktivní prezentace. Internet byl přímo dostupný i pro 
návštěvníky v prostorách divadla, kde byla zřízena stylizovaná hi-tech undergroundová kavárna – osm 
nejnovějších počítačů iMac DV bylo společností InWay připojeno přes mikrovlnný spoj k internetu. Poprvé byl
u nás na veřejnosti v provozu první sériově vyráběný 22” TFT panel – Apple Cinema Display, který byl 
připojen k počítači Apple Power Macintosh G4, na němž běžela profesionální filmová střižna. Přímo v těchto 
prostorách byl také umístěn i další Power Macintosh G4 s operačním systémem Mac OS X Server, který se 
staral o přenos filmů na internet a do prostor kavárny. Pro přenos byla zvolena progresivní technologie 
QuickTime 4 Streaming. Zapůjčení všech počítačů a uskutečnění přímého přenosu zabezpečilo Apple 
Centrum Tauer. Festival FAMU dva tisíce jednoznačně dokazuje, že nová média, jako je internet a digitální 
video, nejen že klasickému filmu nekonkurují, ale navíc jej mohou obohatit o nové možnosti.

Apple Cinema Display – vzhledem ke skutečnosti, že na stránkách Chipu jsme se zatím bohužel tomuto
výrobku nevěnovali, pokusím se v krátkosti přiblížit možnosti, kterými tento displej vyniká. Jde o 
profesionální, plně digitální 22” TFT panel s aktivní maticí, který může zobrazit až 16,7 milionu barev. Pracuje
v rozlišení od 800 x 500 až po 1600 x 1024 a je navržen speciálně pro přehrávání a tvorbu DV filmů. 
Obsahuje dvouportový USB rozbočovač a jeho ovládání je řešeno softwarově pod operačním systémem 
Mac OS. Panel splňuje nejnáročnější mezinárodní normy a doporučení. Společnost Apple jej dodává 
společně s počítači Power Macintosh G4 jako špičkové pracoviště pro náročné zpracování digitálního 
obrazu.
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Je nutno s nimi počítat
“Globální strategy for UNIX and Intel-based servers” byl název mezinárodní tiskové konference, kterou 

pořádala společnost Fijitsu Siemens Computers ve středu 17. května v německém Mnichovu. Nemohla si 
stěžovat na malý zájem, neboť zde bylo možno potkat zástupce z osmi evropských zemí - Anglie, Německa, 
Itálie, Francie, Holandska, Rakouska, Belgie. Nechyběla samozřejmě ani Česká republika.

Na konferenci se poprvé představil nový prezident a    generální ředitel (CEO) Fujitsu Siemens 
Computers, pan Paul Stodden, který dříve působil ve společnosti Siemens IT Service GmbH. Jen v krátkosti 
- společnost Fujitsu Siemens Computers byla založena jako joint venture společnostmi Fujitsu Computers 
(Europe) Ltd. a Siemens Computer Systems, činnost zahájila 1. října 1999 a je společně vlastněna Fujitsu 
Ltd. a Siemens AG. Vedení sídlí v Amsterdamu. V té době také zahájila svoji činnost i česká pobočka.

Ve svém projevu P. Stodden podotkl, že společnost se nyní zaměřuje na operativní obchod a dělá vše 
pro to, aby se stala největším evropským dodavatelem v roce 2001. Má pro to jisté předpoklady (mj. širokou 
zákaznickou základnu, globální síť partnerů a společné zázemí obou mateřských firem). Vše je doprovázeno
masivními investicemi, spoluprací s místními společnostmi. 

Novou globální strategii zaměřenou především na zákazníka představil J. Reger, víceprezident pro 
strategický marketing. Zdůraznil význam e-businessu, který nelze zjednodušovat pouze na oblast e-
commerce, oznámil od června dostupnost severové řady PRIMERGY (N400, H400, K400), budou udíleny 
licence na řešení Oracle8i Appliance založené na této vlastní řadě serverů PRIMERGY, které představí 
optimální intelovský systém pro malé a střední podniky, rozvíjející se ASP, ISP. 
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Značka GZ stále oblíbenější
GZ Digital Media, a. s. (dříve Gramofonové závody), přichází s vlastním výrobkem. Na konci roku 1999 

spatřily v Loděnicích světlo světa první CD-R nosiče a objevuje se značka GZ. GZ Digital Media dodává CD-
R v různých baleních, stále nejžádanější jsou plastové krabičky na jeden CD-R (Jewel Box), na oblibě 
získávají i balení v multiboxech po deseti a dvaceti nosičích v papírové nebo plastové obálce (pošetce). 
V nabídce jsou i disky (12x rychlostní záznam), přestože zapisovací mechaniky s 12x rychlostí ještě nejsou 
příliš rozšířené. Díky přísným nárokům na kontrolu kvality jsou GZ média použitelná v širokém spektru 
zapisovacích mechanik a čtecích CD mechanik nejznámějších světových výrobců.

GZ Digital Media nabízí i výrobu produktů v designu a balení na přání zákazníka. Široký sortiment 
výrobků je nabízen v provedeních se zapisovací rychlostí 2x – 8x a 1x – 12x. Najdeme v něm tradiční 12cm 
disky i média nestandardních rozměrů a tvarů, která se uplatní např. v oblasti propagace a marketingu. 

GZ Digital Media, a. s. 

Ocenění firmy Anect, a. s. 
Na TK v Břevnovském klášteře předal M. Rut, Country Manager společnosti Cisco Systems, řediteli 

společnosti Anect M. Řihákovi ocenění “Enterprise Partner of the Year 1999”, které firma získala. Jako každý
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rok totiž firma Cisco (nedávno přišla s velice zajímavou iniciativou – spoluprací ČVUT s první regionální 
Cisco Networking Academy u nás jako reakcí na nedostatek našich síťových odborníků) vyhodnotila nejlepší 
partnery v několika kategoriích a za rok 1999 získala toto nejvyšší ocenění v kategorii “Enterprise” právě 
společnost Anect. Stala se tak nejúspěšnějším partnerem pro řešení v kategorii komplexních podnikových 
řešení WAN, LAN, Voice. Mezi kritéria patří např. velikost/složitost řešení, celkový obrat v “net price” či 
spokojenost zákazníků. Dalším významným krokem se stal podpis smlouvy “Professional Services Partner”, 
čímž se firma Anect řadí do zvláštní kategorie “Cisco partner” se zaměřením na poskytování know-how a 
služeb i mimo okruh vlastních zákazníků, tzn. odděleně od vlastního prodeje Cisco produktů. Může tak i v 
mezinárodním měřítku poskytovat know-how, konzultace a zpracování středních a velkých projektů v oblasti 
komplexních řešení Cisco.

Do rutinního provozu převedla firma Anect od 1. května 2000 své dohledové centrum, které provádí 
proaktivní dohled a komplexní správu IS zákazníků. Tyto služby navazují na stávající systém nepřetržitého 
servisu. Od 1. června uvede do provozu pražské centrum technické podpory.

-hst 

Nepřetržitá změna přináší výsledky
“Máme zásadním způsobem našlápnuto”, zaznělo na tiskové konferenci společnosti Hewlett-Packard, 

s. r. o., z úst jejího ředitele Pavla Kaláška, který těmito slovy stručně a výstižně shrnul výsledky společnosti 
za druhé fiskální čtvrtletí 2000 v porovnání se stejným obdobím vloni.

Společnost zaznamenala nárůst tržeb o 15 % a hrubého zisku 17 %, nejrychleji rostoucí komoditou se 
ukázaly být notebooky se 118 %. Na těchto výsledcích se nejvýraznější měrou podílí Spojené státy, v Evropě
se celkový nárůst pohybuje v hodnotách pod 10 %. Velké oživení nastalo také v oblasti systému UNIX, kde 
je nárůst HP třikrát rychlejší než celkový růst trhu. 

Podívejme se také ve zkratce, jak si HP vede na domácím hřišti. Největší radost jí bezpochyby činí 
HPC (Hewlett-Packard Consulting), který se svými 113 % nárůstu svědčí o velkém hladu po službách. 
Špatně si nevedly ani NT servery (nárůst 31 %), software (33 %) a inkoustové tiskárny (27 %). Na základě 
těchto výsledků jsou prioritami splečnosti do druhého pololetí letošního roku především zvýšení pracovníků v
oblasti HPC o 50 % v každém roce v následujících třech letech, rozšíření a stabilizace prodejního kanálu, 
podpora outsourcingu, nárůst v oblasti datových skladů a zvýšená pozornost v oblastech xSP a 
internetových služeb. 

HP se také pochlubila prvenstvím v získání "zeleného ISO" 14001, které bylo podmíněno zavedením 
systematického přístupu k ochraně životního prostředí. Budiž tato chvályhodná aktivita impulsem k 
následování.

–yz

Náročný projekt dokončen
Česká softwarová firma zaměřující se na vývoj a podporu původních ekonomických informačních 

systémů LCS International dokončila nejnáročnější projekt ve své historii – implementaci informačního 
systému NORIS ve společnosti Stavby silnic a železnic, a. s. (SSŽ). Během deseti měsíců byl IS 
implementován v centrále i na všech deseti závodech společnosti, která patří mezi největší stavební firmy u 
nás. LCS International ve spolupráci se SSŽ navíc kompletně zajistila všechny činnosti patřící do oblasti 
systémové integrace.

Velká pozornost byla v průběhu realizace projektu věnována školení uživatelů, značný podíl na 
úspěchu měla jednotná technologická platforma Microsoftu (Windows NT, MS SQL Server, MS Exchange, 
…). V rámci projektu byly řešeny i otázky propojení do internetu, e-mail a plná integrace tohoto prostředí 
s informačním systémem. Na realizaci se podílela řada firem, mj. Dell, Aliatel, Datasoft a Microsoft, nicméně 
klasický systémový integrátor nebyl přizván a činnosti patřící do oblasti systémové integrace byly rozděleny 
mezi SSŽ a LCS.

LCS (nedávno oslavila své desáté narozeniny) nabízí v současné době podnikové IS HELIOS IQ (pro 
menší a střední podniky) a již zmiňovaný NORIS (pro střední a velké podniky). Pro firmy zabývající se 
vývojem či podporou ekonomických IS nabízí partnerský program NORIS Open. 

V plánech společnosti, která se řadí mezi TOP 100 českých IT firem, je posílit u nás ještě více svoji 
pozici a proniknout i na zahraniční trhy.

-hst

Autodesk Inventor
Na snídani s novináři byl na náš trh oficiálně uveden Autodesk Inventor Release 2, druhá verze nového 

vlajkového MCAD produktu firmy. První verze (Chip 9/99) byla velmi úspěšně uvedena loni 1. září na 
americký trh, v Evropě byla užívána jen u beta testerů. Více o tomto zajímavém systému se můžete 
dozvědět v recenzi na str. 142.

-abe
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Novell myslí na děti
Ředitel společnosti Novell Praha, ing. A. Kučera, předal 18. dubna 2000 řediteli jičínské VOŠ SPS ing. 

E. Havlíkovi jubilejní 150 000. plnou licenci NetWaru 5.1 a 2125. licenci serveru NetWare v rezortu MŠMT 
ČR. Škola obdržela jako dar server NetWare 5.1 s 250uživatelskou licencí.

Novell nabízí pro oblast vzdělávání bezkonkurenčně nízké ceny produktů NetWare a Small Business 
Suite (speciální kontrakt v rámci licenčních smluv CLA byl zahájen již roce 1995), v podstatě naše školy 
mohou nakoupit tyto produkty za nejnižší ceny na světě – tato iniciativa Novellu se zpočátku nesetkala 
s pochopením ze strany konkurence. Slavnostního okamžiku byl přítomen také PaeDr. J. Soural, 1. 
náměstek ministra školství, mládeže a tělovýchovy, který vyjádřil svůj respekt Novellu, že dokázal včas 
reagovat na potřeby českého školství, v krátkosti se zmínil o vládou nedávno schválené koncepci státní 
informační politiky. Rovněž byl přítomen ředitel Domu zahraničních služeb MŠMT ČR ing. Svoboda a ředitel 
Školského úřadu v Jičíně ing. Vaníček, kteří ve svých projevech ocenili význam tohoto předání. 

Podle A. Kučery není silná pozice Novellu ve školství náhodnou, produkty NetWare i Novell Small 
Business Suite jsou spolehlivé a stabilní (NSBS po vybalení stačí jen nainstalovat a okamžitě lze připojit 
celou síť na internet bez dalších nákladů). Školy mají možnost využívat nejen systémy NetWare, ale veškeré
další produkty za velmi výhodných podmínek. 

Nezbývá, než si přát, aby podobných akcí bylo více, protože investice do vzdělání se v každém případě
vyplatí.

-hst

Odborníci z Bell Labs v Praze
Za účasti předních světových odborníků se v Praze uskutečnil seminář Bellových laboratoří – Bell Labs 

Technology. Bellovy laboratoře (Bell Labs), výzkumné a vývojové centrum společnosti Lucent Technologies, 
jsou tradičními nositeli významných objevů v oblasti informačních a komunikačních technologií. Na pražském
semináři byly prezentovány výsledky nejnovějších výzkumů a trendy dalšího vývoje ve sféře 
telekomunikačních technologií pro 21. století, multimediální komunikace, význam a vliv internetu na utváření 
sociálních, ekonomických i politických změn světa a nejnovější trendy v oblasti datových sítí. 

Lucent Technologies CR

Sun Ray Day
Den slunečních paprsků byl prezentací české pobočky Sun Microsystems, která ve spolupráci se 

společností INCAD předváděla živě běžící javovské aplikace na síti už ne javovských síťových počítačů, ale 
obdoby bývalých “hloupých” terminálů – ultralehkých klientů Sun Ray. Firma Sun věří, že procesory SPARC, 
Java a moderní výkonné servery dávají výborné předpoklady k tomu, aby se projevila výhoda deklarovaná u 
koncepce síťových počítačů – jednodušší a levnější centrální administrace a správa sítě, která by navíc s 
podporou platformní nezávislosti javovských aplikací měla být přitažlivá pro ekonomicky uvažující uživatele 
rozsáhlejších sítí. Podrobnější analýzu těchto výhod přineseme v připravovaném článku.

-abe

Navision Software bilancoval
V příjemném prostředí vinného sklípku v Kobylí na Moravě se konala v polovině dubna TK společnosti 

Navision Software (NS). Předcházelo jí odpolední zápolení novinářských dvojic v místním lesíku, při kterém 
musela každá dvojice splnit několik úkolů, prokázat svoji sportovní zdatnost i pohotovost. Výsledky 
sportovního zápolení byly vyhlášeny na podvečerní TK, po oznámení všech vítězů (poražených v podstatě 
nebylo) jsme byli seznámeni s tím, co se povedlo celosvětově u Navision Software Group (NSG) i u české 
pobočky (NS ČR). 

Dánská firma NSG, dodavatel komplexních podnikových aplikací, dosáhla za první polovinu fiskálního 
roku 1999/2000 obratu 474 mil. DKK (cca 60,9 mil. USD), což představuje 72% nárůst oproti stejnému 
období minulého roku, počet partnerů vzrostl na 930 a zákazníků na téměř 39 000 (z 34 000). Nová 
zastoupení zahájila svou činnost v Polsku, Finsku, Portugalsku a jihovýchodní Asii. V novém fiskálním roce 
se očekává růst o 55 %, což znamená zvýšení obratu přibližně o 120 mil. USD.

Podíváme-li se na výsledky české pobočky – obrat za rok 1999 vzrostl o 113 %, počet zákazníků stoupl 
z 223 na 272 a počet licencí na 360 (71 nových). Prodej probíhá na základě tzv. nepřímého modelu – 
prodeje přes partnery, na které NS klade stále větší nároky, školí je a certifikuje (došlo i k ukončení 
spolupráce s některými partnery, k významným patří např. AutoCont, Pragodata, CDL či Levi International). 
Cílovou skupinou firmy jsou u nás střední a velké firmy. NS se snaží přijít každý rok s jednou malou verzí a 
jednou velkou verzí – v 11/98 uvádí na trh Navision Financials 2.00, do roka následuje verze 2.01, v 12/99 
2.50 (MS SQL Server Option) a Navision Výroba 2.01B. V roce 2000 se zaměří na zkvalitňování a posílení 
svého distribučního řetězce, zejména na Slovensku, a soustředí se na nové technologie (ASP, WAP, e-
commerce). K velkým úspěchům NS řadí certifikaci Navision Financials (Certified for Windows 2000 
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Professional, Certified for Windows 2000 Server) a podepsání globálního prodejního kontraktu se 
společností Microsoft. 

-hst

České řešení evropským standardem
Společnost Johnson Controls (JC), jeden z největších dodavatelů automobilových součástek na světě, 

je u nás známá především jako výrobce potahů automobilových sedaček (šijí se v závodech v České Lípě, 
Roudnici a Stráži pod Ralskem – TRIMCO). Potahy pro vozy Škoda se kompletují v provozu Johnson 
Controls přímo v prostorách mladoboleslavské Škodovky. Důležitou částí celkového řešení IS v JC je 
automatizovaný sběr dat formou snímání čárových kódů. České závody používají MFG/PRO pro řízení 
výrobních a distribučních operací a systém EFAS od belgické firmy SoftCell pro účetnictví a finance, jehož 
implementaci v Čechách vedla firma Minerva ČR, a. s. Byly vytvořeny a sjednoceny programy pro 
automatizovaný sběr dat, které využívají ručních terminálů s vestavěným snímačem čárového kódu a 
radiofrekvenčním přenosem. K výhodám systému od Minervy patří vstup aktuálních dat přímo do systému, 
okamžitá kontrola správnosti vkládaných dat a odstranění práce s papírem. Výsledkem je rychlý on-line 
způsob. Díky tomuto úspěchu zahájila Minerva další projekty v závodech JC na Slovensku, v Anglii, 
Portugalsku a Jihoafrické republice.

Minerva, a. s. 

Ctrl+A, Del
Žijeme, alespoň v našich krajích, v době nadbytku. Ze všech stran na nás útočí nabídky všeho 

možného i nemožného a je těžké nepodlehnout – ať už svodům spotřebního zboží, báječných dovolených, 
záplavy kulturních pořadů či požitků gastronomických. A pokud nedbáme starého osvědčeného pravidla 
“všeho s mírou”, můžeme se snadno dočkat i újmy na zdraví. V případě přejídání je to už každému jasné, ale
přibylo nám další nebezpečí...

Mám před sebou tiskovou zprávu poradenské firmy KPMG Consulting. Podle ní 67 % společností trpí 
informační zahlceností. Z průzkumu provedeného ve 423 evropských a amerických firmách prý vyplývá, že 
“vzhledem k nedořešenosti problému lidského faktoru je investování do technologií zaváděných za účelem 
zpracování informací riskantní; až dvě třetiny respondentů trpí zahlceností informacemi, nedostatkem času 
vyměňovat si znalosti a následným vymýšlením již vymyšleného...”. 

Tak, a máme to. Ten ošklivý lidský faktor už zase nestačí nárokům, které na něj klade moderní doba. 
Osobně se však domnívám, a platí to obecně, že všechny vymoženosti techniky jsou vynalézány pro lidi, a 
tudíž by právě s “lidským faktorem” měly především počítat a právě jemu by měly být “šity na tělo”. 
Skutečnost je často bohužel jiná, a snad právě informační dálnice ve svém živelném rozvoji je toho 
nejmarkantnější ukázkou. Mimochodem, ještě jsem nedopsal tento třetí odstavec, a už mi v poštovní 
schránce přibyly tři nové maily...

Naštěstí v této oblasti existuje poměrně snadná sebeobrana, ne nepodobná osvědčené dietní metodě 
jedinců se sklonem k obezitě. Je to prosté: jeden den v týdnu se zkrátka nic nejí – a vedle redukčních účinků
se přitom organismus navíc krásně pročistí od všech škodlivin. Čas od času, v zájmu zachování zbytků 
svého duševního zdraví, aplikuji něco podobného: jakmile mi v mém Outlooku hrozí akutní předávkování 
informacemi, uchyluji se k opatření uvedenému v titulku. Podobně postiženým vřele doporučuji!

Miloš Helcl

Opačně neznamená dozadu – Speedware
Co opačného? Směr transakce. Byli jsme svědky toho, jak renomované zahraniční společnosti koupily 

úspěšné české firmy, například Sun Microsystems NetBeans. Ale opačně to v našem oboru, pokud vím, 
proběhlo poprvé.

Zakladatelé dceřiné společnosti známé kanadské Speedware Corporation odkoupili majoritní podíl 
místní Speedware, s. r. o. Ta vznikla v r. 1995 (od roku 1994 působila jako branch office) a místo na trhu si 
získala především manažerským informačním systémem (MIS) Media, který se v ČR stal nejrozšířenějším 
produktem svého druhu. Společnost roste co do počtu pracovníků (z původních dvou na dnes více než 40) i 
do obratu (průměrně 30 % ročně). Stále více zákazníků však získává v oblasti služeb, resp. na míru 
realizovaných projektů a konzultací (dnes odsud proudí 70 % obratu firmy). 

Systémy Business inteligence (BI), kam MIS patří, mohou čerpat potřebná data nejefektivněji z 
datových skladů (Data Warehouse, DW) – v ČR v současnosti není specializovaná firma, která by se 
výhradně touto problematikou zabývala. Proto česká firma Speedware zakládá divize Adastra s podtitulem 
Data Warehouse Experts a odpovídajícím zaměřením. Je totiž přesvědčena (a trend to potvrzuje), že DW a 
BI se logicky stávají základem podnikových informačních systémů a vznik specializovaného subjektu v tomto
oboru jí poskytne důležitý předstih na trhu. Má k tomu solidní, široký základ, protože v současnosti poskytuje
řešení založené na třech různých databázových systémech, třech utilitách pro extrakci dat z rozličných 
podsystémů informačního systému podniku a sedmi různých front-end nástrojů na interpretaci prováděných 
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analýz.
Mateřská společnost se bude kromě systému Media věnovat ostatním produktům typu BI, například 

inteligentnímu dotazovacímu nástroji Esperant, analytickému systému Proclarity či aplikacím Speedware 
Financials a Cash Flow Management. Čerstvou novinkou je vývoj otevřeného kódu OLAP serveru (On-line 
Analytical Processing, optimální základ MIS) na linuxové platformě Ten bude paralelně probíhat v Kanadě i v 
Praze, protože iniciativa k jeho vzniku pochází z pražského týmu.

Uvážíme-li všechny uvedené skutečnosti, opravdu opačně někdy může znamenat výrazný krok 
kupředu.

-abe

Naprostá novinka na Invexu
Cílem je zákazník

Na veletrhu Invex v pavilonu C byste letos opravdu marně hledali to, co tam bylo ještě v roce loňském. 
Časy se mění, a tak zde od letoška nově najdete společný projekt BVV, a. s., a našeho vydavatelství Vogel 
Publishing, s. r. o., který nese název E-Zona. O co půjde? V poslední době se stále více setkáváme s 
různými slovy, která začínají písmenem E. V tomto společném projektu bychom rádi upozornili na možnosti a
výhody takto nabízených služeb, a to nejen na úrovni B2B (business to business), ale i na úrovni B2C 
(business to consumer) včetně podpory elektronického bankovnictví, a dokonce i rozvážkové služby. Prostě 
chtěli bychom prezentovat všechno to, co může uspokojit zákazníka na libovolné úrovni a usnadnit mu 
elektronické obchodování, bankovnictví, nakupování a spoustu dalších činností.

V pavilonu C budou dvě pódia, na nichž budou po celý den probíhat prezentace řešení nabízených 
jednotlivými firmami. Navíc kolem obou pódií bude něco jako elektronická vesnice, kde jednotlivé firmy 
mohou přímo oslovit své zákazníky.

Pokud vás zajímají některé další podrobnosti, kontaktujte prosím naši
redakci nebo přímo BVV Brno.

Milan Loucký
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